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Europe is threatened by bigots - not by Islam 
Statement by Terry Davis, Secretary General of the Council of 
Europe, on the march “Against the Islamisation of Europe” today in 
Brussels 
 
Strasbourg, 11.09.2007 - European values are under threat, say the organisers of a 
protest march under the banner “Against the Islamisation of Europe” which was due to 
place today in Brussels in spite of the ban by the city Mayor. The fact is that Europe and 
its values are indeed under threat, but the danger is not coming from Islam. Our 
common European values are undermined by bigots and radicals, both islamists and 
islamophobes, who exploit fears and prejudice for their own political objectives.  
 
The self-proclaimed defenders of European values say that the Mayor has violated their 
rights under the European Convention on Human Rights. The freedom of assembly and 
the freedom of expression are indeed essential preconditions for democracy, but they 
should not be regarded as a licence to offend. I will not enter into the discussion about 
whether the march should have been allowed or not, but I note that the protesters’ 
reading of the Convention is selective to say the least. It is very important to remember 
that the freedom of assembly and expression can be restricted to protect the rights and 
freedoms of others, including the freedom of thought, conscience and religion. This 
applies to everyone in Europe including the millions of Europeans of Islamic faith, who 
were the main target of today’s shameful display of bigotry and intolerance.  
 
C’est le sectarisme qui menace l’Europe – pas l’islam !  
Déclaration de Terry Davis, Secrétaire Général du Conseil de 
l’Europe, sur la marche « Contre l’islamisation de l’Europe » 
organisée aujourd’hui à Bruxelles  
 
Strasbourg, 11.09.2007 – Les valeurs européennes sont menacées : c’est ce que 
prétendent les organisateurs de la manifestation « Contre l’islamisation de l’Europe », 
qui doit se tenir aujourd’hui à Bruxelles alors qu’elle avait été interdite par le 
Bourgmestre. L’Europe et ses valeurs sont certes menacées – mais le danger ne vient 
pas de l’islam. Ce sont les groupes extrémistes et sectaires, islamistes et islamophobes, 
qui sapent les valeurs européennes communes en exploitant la peur et les préjugés 
pour leurs propres objectifs politiques.  
 
Les défenseurs autoproclamés des valeurs européennes accusent le Bourgmestre de 
Bruxelles d’avoir porté atteinte aux droits garantis par la Convention européenne des 
droits de l’homme. La liberté de réunion et la liberté d’expression sont, en effet, 
indispensables à la démocratie ; mais elles n’autorisent pas tous les abus. Je n’entrerai 
pas dans le débat sur l’opportunité ou non d’autoriser la marche, mais je relève que les 
manifestants font une lecture pour le moins sélective de la Convention. Il est très 
important de se souvenir que la liberté de réunion et d’expression peut être restreinte 
pour protéger les droits et libertés d’autres citoyens, y compris la liberté de pensée, de 
conscience et de religion. Cela s’applique à tous les Européens y compris aux millions 
d’Européens de confession musulmane, qui étaient les premiers visés par cette 
honteuse démonstration de sectarisme et d’intolérance.  
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